
جـامعه

یادداشت

 وضعیت آموزش افراد نابینا 
در کردستان

برای نابودی انسان ها نیازی به بمب هسته ای و موشک 
نیست، بلکه کافی است سطح و کیفیت آموزش را پایین 
آورد. بیمار به دست پزشــکی که آموزش کافی ندیده 
خواهد مرد، دیوار ها به دســت مهندسی که تخصص 
لازم را کســب نکرده فرو خواهد ریخــت، منابع مالی 
توسط حسابداری که صلاحیت ندارد به اختلاس مبدل 
می شــود، عدالت به وسیله قاضی ای که خوب آموزش 
ندیده پایمال می شود و این گونه جهل در کله فرزندان 
انسان فرو می رود و سقوط آموزش معادل نابودی و زوال 
فکر انسان می شود.  آموزش در طول تاریخ بشر به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم زندگی اجتماعی را تحت تأثیر و 
حتی سیطره خود درآورده و مرز های فراتر از حیات را 
درنوردیده است، اما آیا آموزش و یادگیری، پیشرفت و 
تحصیل به یک اندازه در دسترس اقشار مختلف جامعه 
قرار دارد و گروه های مختلف توانسته اند از آموزش بهره 
یکسان ببرند؟ یکی از این گروه ها جامعه معلولان است 
که با 15 درصد جمعیت بزرگتریــن اقلیت جهانی را 
تشکیل می دهند. اهمیت آموزش در مورد افراد معلول 
را می توان در میان مجموعه اهداف سازمان ملل متحد 
جســت و جو کرد، تا جایی که در  ســال 2015 یکی از 
اهداف هزاره سوم یعنی )mdg( را آموزش افراد محروم 
و معلول در سراسر جهان اعلام کرده است. تعیین این 
هدف خود بیانگر توجه جامعه جهانی به آموزش افراد 
با شرایط ویژه است. ما در این بخش به وضع آموزش و 
جایگاه آن در میان یکی از گروه های معلول یعنی افراد 
با آسیب بینایی در استان کردستان می پردازیم که به 
نقل از جناب آقای دکتر خلیل رنجبر، ریاست سازمان 
آموزش و پرورش اســتثنایی این اســتان »در  ســال 
تحصیلی 1394، 27هزار و 695 دانش آموز در آموزش 
فراگیر زیر نظر 55 نفر معلم رابط در استان کردستان 
مشغول به تحصیل بوده اند.« این استان از نظر میانگین 
شاخصه های آموزشی نسبت به سایر استان های کشور 
در سطح پایین تری قرار دارد و اگر همین فقر آموزشی 
در مورد افراد نابینا مطرح شــود دشواری کار به مراتب 
بیشتر می شود. اگرچه موفقیت های کم نظیر افراد نابینا 
در سال های اخیر در این استان ممکن است بیانگر این 
قانون نانوشته باشد که افراد در شرایط سخت موفق تر 
عمل می کنند، امــا زمانی می توان بــه آموزش مولد 
دســت یافت یا از آموزش بهره مند شد که امکان و ابزار 
کافی در دست باشد. به عبارت دیگر، با فراهم ساختن 
فرصت های برابر و در اختیار قرار دادن امکانات آموزشی 
می توان محدودیت ها را برداشــت و به موفقیت دست 
یافت. مصداق آن را می توان با راه اندازی کتابخانه های 
گویا برای افراد نابینا در نظر داشت و شاید شروع فعالیت 
کتابخانه نابینایان در شهر سنندج نقطه عطفی برای 
گسترش دانش و آموزش و کاهش محدودیت در استان 
تلقی می شد، اما در استانی که فقط یک کتابخانه گویا 
آن هم در مرکز اســتان فعالیت می کند و البته از ارایه 
خدمات ضبط و تولید کتاب معذور اســت، نمی توان 
مدعی بود که امر آموزش برای افراد نابینا تسهیل یافته 
اســت. تقریبا باورنکردنی اســت وقتی بدانیم در این 
کتابخانه مراجعان نابینا حقی برای ضبط کتاب هایی به 
زبان استانی خود ندارند، اما با این وجود کمبود امکانات 
آموزشی در استان نه تنها برای افراد نابینا تهدیدی نبوده 
بلکه فرصتی برای موفقیت آنان تلقی شده است.  تلاش 
برای گسترش دانش و آموزش افراد با آسیب بینایی در 
استان کردستان محدود به شهر ها و فعالیت معلمان و 
مراکز دولتی نبوده بلکه موسســات مردم نهاد نیز در 
اســتان به ســهم خود گام های ارزنده ای برداشته اند؛ 
برای مثال موسسه مردم نهاد دارالاحسان از  سال 1389 
توانسته دانش آموزان دختر آسیب دیده بینایی بازمانده 
از تحصیل را از روستا های مختلف استان تحت پوشش 
قرار دهد، افرادی بزرگسال ولی با انگیزه برای تحصیل 
به گونه ای  که در 2 ســال اخیر 4 نفر از آنان در دانشگاه 
سراسری کردستان پذیرفته شده اند.  سخن آخر این که 
افراد زمانی از فرآیند آمــوزش و پرورش خود رضایت 
خاطر دارنــد که آموزش برای آنان مولد باشــد؛ یعنی 
بتوانند به واسطه مدارج تحصیلی به نتیجه و سودمندی 
برسند؛ یعنی احساس ارزشمندی و مفید بودن داشته 
باشند و این مهم حاصل نمی شــود مگر این که فرد به 
وسیله آموزش وارد بازار کار شود. نرخ اشتغال افراد نابینا 
و کم بینا در استان کردستان بسیار پایین است و فقط 
در انجمن نابینایان شهر سنندج 17 نفر فارغ التحصیل 
بدون شغل در انتظار استخدام هستند و آن هم مشروط 
به این که در گزینش و مصاحبه به ســلامت جسمی 
آنان خرده نگیرند. به عبارت دیگر، افراد نابینای استان 
در حوزه آمــوزش کار خود را به خوبی انجــام داده اند، 
به گونه ای که آمار ها از  سال 1386 نشان می دهد همواره 
بیشــترین تعداد دانشــجوی نابینا در دانشگاه تهران 
مربوط به استان کردستان بوده و اکنون 6 نفر از آنان در 
مقاطع کارشناسی  ارشد و دکترا در این دانشگاه مشغول 
به تحصیلند، اما در مقابل بازار کار و اشتغال پاسخگوی 
این گروه از فارغ التحصیلان موفق نیســت و ذکر این 
نکته ضروری است که در چند  سال اخیر عدم پذیرش 
فارغ التحصیلان نابینا در اســتخدامی های استان کم 
نبوده و نمونه بارز آن در آموزش و پرورش به عنوان یک 
نهاد فرهنگی به دفعات ملاحظه شده است. در بیشتر 
موارد ادارات از اســتخدام افراد نابینا و کم بینا امتناع  و 
معمولا آنان را به ســازمان آموزش و پرورش استثنایی 
و بهزیستی هدایت می کنند و شــاید بر این تصور ند 
که قانون 3 درصد استخدام افراد معلول مربوط به آنان 
نیست و فقط در سازمان استثنایی و بهزیستی باید اجرا 
شود. شایسته است مقدم بر معلول بودن انسان بر انسان 
بودن او تأکید کنیم و هر گونه حقوق انسانی به ایشان 
تعلق بگیرد. دیگر نباید گفت معلولان یا نابینایان، بلکه 
باید گفت افراد معلول، افراد نابینا. توجه به حقوق افراد 
معلول و فراهم ساختن فرصت های برابر از یک سو سبب 
استفاده از توانمندی های این گروه از افراد می شود و از 
سوی دیگر اصلاح نگرشی در جامعه اتفاق می افتد که 

دیگر سایر افراد معلولیت را ناتوانی تصور نکنند.
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درنامه  هزارنفر  فعالان میراث فرهنگی
و گردشگری به رئیس جمهوری مطرح شد

 نگرانی از تنزل آثار تاریخی 
به ابزار درآمدزایی 

شــهروند| بیش از  هزارنفر از کارشناســان و 
فعالان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
درنامه ای به رئیس جمهوری، دغدغه های خود درباره 
انتخاب رئیس جدید ســازمان میراث فرهنگی را 
با او درمیان گذاشتند.  در این نامه سرگشاده که به 
امضای 1184نفر از استادان دانشگاه، کارشناسان و 
پژوهشگران، اعضا و مسئولان تشکل های مردم نهاد، 
روزنامه نگاران و مدیران و کارکنان فعلی و ســابق 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
رسیده، امضاکنندگان آنچه را که »تنزل آثار تاریخی 
به بنگاه های اقتصادی و ابــزار درآمدزایی« خوانده 
شده، مورد انتقاد قرار داده و اظهار عقیده کرده اند که 
»غلبه تفکرات مبتنی بر بهره کشی بر نگاه مسئولانه 
و ارزش افزا، آسیب هایی را برای میراث فرهنگی به 
مثابه بزرگترین سرمایه گردشگری ایران به وجود 
آورده است.« در آغاز این نامه آمده است: »چنان که 
مســتحضرید، ســازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری کشور در دولت قبل، متحمل 
آسیب های سهمگین شــد و تا مرز فروپاشی کامل 
پیش رفت و بسیاری از چالش های درونی و بیرونی 
را برای بعد از خود برجای نهاد. با این حال، در دولت 
یازدهم، به رغم همه کوشــش هایی که برای اصلاح 
امور صورت گرفت، این ســازمان تاکنون موفق به 
بازیابی انسجام درونی و کسب جایگاه واقعی خود در 
بدنه مدیریت کشور و حتی نظام پویا و رابطه مند در 
درون خود نشده است.« نویسندگان نامه با اشاره به 
ادغام ناموفق 3 حوزه میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری، کارنامه سازمان مزبور در هر سه حوزه 
را نامطلوب ارزیابی کرده و خطاب به رئیس جمهوری 
نوشته اند: »طی 12 سال گذشته، نشستن 9نفر بر 
مسند ریاست سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری کشور و این که در دولت فعلی نیز چشم 
به راه سومین رئیس خود اســت، این پرسش را به 
وجود آورده که آیا سازمان یادشده از موقعیت درجه 
دوم در بدنه دولت برخوردار است و به چشم سکوی 
پرتاب یا آزمایشــگاه مدیران نگریسته می شود؟« 
امضاکنندگان که به نظر می رســد نگرانی عمیقی 
از حضور افراد سیاســی یا بیگانه با مســائل میراث 
فرهنگی بر مسند ریاست سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشــگری دارند، اظهار امیدواری 
کرده اند که با تدبیر رئیس جمهوری، »رشته بی ثباتی 
و آشفتگی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قطع شود و از میان مدیران دلسوز، مجرب 
و آزموده کشور، فردی سکان هدایت این سازمان را به 
دست گیرد که از توان سازماندهی بالا برخوردار باشد 
و تشکیلات سازمان را براساس نیازها و اولویت های 
کشور و با تکیه بر مدیریت علمی به سامان آورد؛ پروژه 
معوّق ادغام بخش های مختلف سازمان را به فرجام 
برساند؛ با دوری از حواشی سیاسی و صلاحدیدهای 
جناحی و گروهی، از همه ظرفیت های مدیریتی و 
کارشناسی 3 حوزه میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری برای اداره سازمان بهره جوید؛ و فراتر از 
همه از بینش و وجهه فرهنگی درخور اعتنا برخوردار 
باشد و پاسداری از میراث فرهنگی کشور را بالاتر از 

هرمصلحت یا منفعتی قرار دهد.«

افقي
1- از غذاهاي ســنتي خطه سرسبز شــمال- آگاهي 

خواستن
2- صدای خــوردن دو چیز به هم- آنچه به باور نزدیک 
است- لقب امرای محلی گیلان و مازندران در سده های 

پیشین
3- پسوندي براي مزارع- رتبه اداري- شکم بند طبي- 

دندان ناپایدار
4- فخرفروشي- به رخ کشیدن خوبي و احسان- بیماري 

کم خوني
5- توپ چوگان- جزم اندیش- جمع محظور به معني 

ناروا و ممنوع
6- استوار؛ سست نشدني- نوعی پارچه

7- ماه کارگري- بدون رنگ و جلا- عدد ســه رقمي- از 
ابزار بنایي

8- بلاي بنیان کن- سپر- پایتخت سوییس
9- از نام هاي خدا- اختیارکامل- ضمیراشاره نزدیک- 

حرف خطاب
10- روپوش بیمارستاني- صنعتگر و نیکوکار فرانسوي 
و بنیانگذار صندوق پس انداز و همچنین کارخانه قند و 

شکر
11- واحدي در یک موسسه دولتي که کار رسیدگي به 
هزینه ها و پرداخت هاي آن موسسه مطابق با بودجه و 

مقررات مالي را برعهده دارد- جامه بلند- کمانگیر نامي
12- استارت قدیمي- کنار نیمکت- برقرار و دایر

13- خســیس- تصدیق آلماني- رخنه در کار- نشانه 
قرآني

14- مزه ناخوشایند- تیم فوتبال پرطرفدار گیلان
15- میدان تاریخي اصفهان- تنگه ترکیه که دریاي اژه و 

مرمره را به هم پیوند مي دهد

عمودي
1- کاري را به بهترین وجه انجام دادن

2- نام مورینیو، مربي منچستر یونایتد- زندان مسعود 
سعد سلمان- گلو

3- روستایي تاریخي در نزدیکي منجیل گیلان با سرو 
هزارســاله- رویداد ناگهاني و معمولا ناگوار- خط روي 

شیشه
4- پول میانمار- سیاره خاکي- نوعي ریاست مجلس

5- گربه سان تیزرو- واسطه در معامله- پیله کرم ابریشم

6- مایه حیات- آهن رباي خارجي- سست و بي حال- تو 
و میان چیزي

7- کاتالوگ فرهنگستان- آقای گل فوتبال جهان- مایه 
حیاتي بدن

8- از بخش هاي اوســتا در ســتایش خدا- از تیم هاي 
فوتبال باشگاهی ایتالیا- درس خوانده

9- کمتر- اندام چشایي- ایالتي در آمریکا
10- نت آخر- شــب زنده داري- سندروم نقص ایمني 

اکتسابي- یک بر روي یک
11- کوته بین و سختگیر- بصیر- زشت تر

12- رشد کردن- از شهرهاي آذربایجان شرقي- خدا
13- طایفه کریمخان- بیماري زردي- در میان و تودرتو

14- طایفه کوچ نشــین- متضاد فرع- سوره سبحان- 
پول ژاپن

15- به رستگاري و راه خوشبختي رسیدن

جدول شماره 980

حل جدول شماره 979

123456789101112131415
1
2
3
4
5
6
7
8
9
10
11
12
13
14
15

 | ادریس فتحی  |   کارشناس  ارشد مدیریت 
آموزشی دانشگاه تهران   |

ایسنا| رئیس کمیته عمران شورای شهر از تأیید 
شورای تأمین شهر تهران مبنی بر تخریب طبقه هفتم 
علاءالدین خبر داد.  اقبال شاکری درباره تخریب طبقه 
هفتم پاســاژ علاءالدین با اعلام خبر تأییدیه شورای 
تأمین شهر تهران برای تخریب طبقات غیرقانونی این 
پاساژ گفت: »به نظر می رسد تا دو هفته آتی، تخریب 
پاساژ طبقه هفتم علاءالدین انجام و پرونده تخلف این 
پاساژ به صورت کامل بسته شــود.«  او با بیان این که 
شهرداری منطقه 11 پیمانکاری برای تخریب اصولی 
طبقه هفتم انتخاب کرده است ادامه داد: »البته به نظر 
می رسد اگر مالک نسبت به تخریب اقدام کند بهتر است 
چراکه به نحوه ساخت وساز در ساختمانش اشرافیت 
بیشتری دارد.«  رئیس کمیته عمران شورای اسلامی 
شهر تهران گفت: »با تأیید شورای تأمین شهر تهران 
و اقدامات مهندســی، طبقه هفتم پاساژ علاءالدین تا 
هفته آینده تخریب می شود.«  شاکری درباره سرانجام 
تخریب طبقه هفتم پاســاژ علاءالدین که به صورت 
غیرقانونی ساخته شــده بود، ادامه داد: »تخریب این 
طبقه بارها به دلایل مختلف متوقف شده است. اخیراً 
نیز مالک ســاختمان پاســاژ علاءالدین استنکاف از 
حکم دادستانی کرده است و همین موضوع نیز باعث 
جلوگیــری از تخریب و تعلل در اجرای حکم شــده 

است.«  او گفت: »شهرداری منطقه 11 با دادستانی، 
فرمانداری، آتش نشــانی و ســازمان مدیریت بحران 
هماهنگی های لازم را بــرای تخریب این طبقه انجام 
داده و پیمانکاری نیز مشخص شده است تا نسبت به 
تخریب طبقه هفتم پاساژ علاءالدین به صورت کاملًا 
مهندسی اقدام کند تا خسارت جانی و مالی در این اقدام 
نداشته باشیم. بهتر است مالک پاساژ علاءالدین خودش 
نسبت به تخریب طبقه هفتم این پاساژ اقدام کند، چرا 
که صاحب این پاساژ اشراف بیشتری به ساختمان دارد 
و از لحاظ مالی نیز برای وی به صرفه تر است.«  شاکری 
ادامه داد: »گرفتن تأییدیه شورای تأمین شهر تهران در 
دو هفته آینده، تخریب پاساژ طبقه هفتم علاءالدین 
انجام و پرونده تخلف این پاساژ به صورت کامل بسته 
می شود. اگر ناظر ساختمان تخلفات صورت گرفته در 
این پاساژ را زودتر اعلام کرده بود، با دیگر مشکلات و 
دوباره کاری ها مواجه نمی شدیم.«  بیش از دو سال است 
که پرونده ساخت وســاز غیرمجاز پاساژ علاءالدین و 
تخریب آن در شهرداری، شورای شهر، دستگاه قضائی 
و فرمانداری تهران مطرح شده است، ولی همچنان به 
سرانجام نرسیده اســت و نهایتاً مقرر شده تا دو هفته 
آینده نسبت به تخریب تخلف های صورت گرفته در این 

پاساژ اقدامات لازم انجام شود.

سرانجام و با تأیید شورای تأمین شهر تهران

طبقه هفتم پاساژ علاءالدین تخریب می شود

دانشگاهمیراث فرهنگی

هر سال تعداد صندلی های خالی مراکز تحصیلی کاهش می یابد

فروکش عطش ورود به دانشگاه ها
   وزیر علوم: 600 هزار صندلی خالی در دانشگاه های کشور وجود دارد

     نایب رئیس کمیسیون آموزش در گفت وگو با »شهروند«: 
باید بین آموزش و پرورش، وزارت علوم و مرکز آمار هماهنگی ایجاد شود

به دلیل امن نبودن ویترین های موزه ملی  

خرده شیشه به2 اثر سلجوقی آسیب زد
  توحیدی، کارشناس میراث فرهنگی در گفت وگو با »شهروند«: هنوز تکنولوژی امروز به 

موزه های ایران نیامده است
  مدیر موزه ملی: تمام ویترین ها دوباره معاینه فنی می شوند

شهروند| افتادن شیشــه ویترین موزه ملی روی دو 
شیء سلجوقی و آســیب به آنها بار دیگر مسأله امنیت 
موزه 80ساله ایران باستان را پررنگ کرد. این اتفاق در تالار 
دوران سلجوقی موزه دوران اسلامی رخ داد و 2 اثر هم برای 
دوره سلجوقی بوده اند. حالا دو شیء آسیب دیده که »به 
دلیل نقص فنی در ویترین« آسیب دیده، به بخش مرمت 
فرستاده شده اند. این اتفاق در جایی رخ داده که بزرگترین 
موزه باستان شناســی و تاریخ ایران است و از نظر حجم، 
تنوع و کیفیت آثار هم یکی از چند موزه بزرگ جهان است 
و کارشناســان بارها درباره استاندارد نبودن بخش هایی 
از موزه ملی هشــدار داده بودند. مدیر مــوزه ملی درباره 
جزییات ماجرای دیروز بــه ایلنا گفت: »در داخل یکی از 
ویترین های موزه یک شیشه تقسیم کننده به ارتفاع 30 
سانتیمتر بوده که این شیشه به دلایل فنی بر روی دو شیء 
درون ویترین افتاده است و این دو اثر آسیب دیده اند که 
به بخش مرمت فرستاده شده اند.« جبرئیل نوکنده با بیان 
این که در حال حاضر کار شناســان در حال بررسی فنی 
مسأله هستند، درباره احتمال تکرار این اتفاق همچنین 
توضیحی داد: »ما تلاش می کنیم کــه دوباره این اتفاق 
نیفتد و از کار شناسان مجرب اداره کل موزه ها و موزه ملی 
درخواست کرده ایم تمام ویترین ها را دوباره مورد معاینه 

فنی قرار بدهند.«
هنوز در گذشته زندگی می کنیم

در فرهنگ مــوزه داری ایران موزه ملــی را موزه مادر 
می خوانند. موزه ای که آثــاری از دوران مختلف پیش از 
تاریخ، تاریخی و اسلامی ایران و آثاری تا قدمت 800 هزار 
 ســال را در خود جای داده است. با این حال کارشناسان 
بارها گفته اند کــه این موزه با وجود تجربــه زیاد در این 
سال ها، همچنان از اســتانداردها فاصله دارد. در این باره 
فائق توحیدی، مدیر سابق اداره کل موزه ها در گفت وگو 
با »شهروند« می گوید: »اگرچه زمانی این موزه در زمینه 
اســتانداردها از بهترین ها بود، اما در همان حد ماندیم. 
کم کم از تکنولوژی های روز فاصله گرفتیم و جهان پیش 
رفت. ما با این که تجربه خوبی داریم اما از استانداردهای 
امــروز موزه های جهــان دوریــم و نیازمندیــم که با 
پیشامدهای فعلی بار دیگر به روز شویم.« این پیشکسوت 
میراث فرهنگی با تأکید بر این که در حوادثی اینچنین، 
کسی مقصر نیســت، ادامه می دهد: »شاید این اتفاق را 
باید به بودجه و البته مدیریت ربط داد و دغدغه هایی که 
مدیریت ها باید داشته باشند.« او این را می گوید و باخنده 
اضافه می کند: »به نظر من، این موزه چنان جایگاه مهمی 
دارد که مدیرش شب ها نباید خوابش ببرد! شاید من اگر 

بودم شب ها هم در موزه می خوابیدم.«
وضع موزه را بازنگری کنیم

توحیــدی در مورد بحث حفاظــت و امنیت موزه، به 
اهمیت حفاظت الکترونیک اشــاره می کند و می گوید: 
»البته در حفاظت پیشرفت داشته ایم؛ مثلا در بخش دوران 
اســلامی موزه که از جدیدترین بخش هاست این مورد 
رعایت شده و ویترین ها هم جدید هستند؛ اما به  هر حال 
لازم است که با وجود این پیشامد وضع موجود بازنگری 
شــود تا نقص ها را بدانیم و رفعشان کنیم.« مدیر سابق 
اداره کل موزه هاي موزه ملی را به مثابه شــیئی باستانی 
می داند که مستند ترین مدارک تاریخ تمدن بشری را در 
خود جای داده اســت و درباره ویژگی موزه ایران باستان 
چنین می گوید: »هیچ موزه ای مثل این گنجینه نیست. 
موزه لوور البته که مجموعه ارزشمندی را در خود جای 

داده و به خوبی شناخته شــده اما هر کدام از اشیای آن از 
جایی خریداری شــده و به آن اضافه شده است؛ اما همه 
اشیای موزه ملی پیشینه ای دقیق دارند و پیداست کدام 
باستان شناس، شیء تاریخی را در چه عمقی پیدا کرده 
است؛ اینها مدارک مستند تاریخ و تمدن ایران هستند.« 
او معتقد اســت این موزه ها و مجموعه هایی نظیر آن که 
در ســال های دور بنا شــده اند، باید بازبینی شوند و به 
استانداردهای جهانی ارتقا پیدا کنند؛ استانداردی که به 

گفته توحیدی با شکل کنونی موزه ها به کلی فرق دارد.
موزه ملی به تکنولوژی روز نیاز دارد

منتقدان می گویند »موزه مادر« وارث شیوه ای 80ساله 
در موزه داری است و در این سال ها فرم و محتوای آن تغییر 
ملموسی پیدا نکرده است. این موزه هنوز موزه ای صامت 
و ایستاست و تکاپویی در آن دیده نمی شود. مدیر سابق 
اداره کل موزه هاي موزه ملی می گوید تکنولوژی می تواند 
این سکون را از بین ببرد و تحرک ایجاد کند. بسیاری از 
بازدیدکنندگان به نبود راهنما به اندازه کافی در این موزه 
معترضند. این در حالی اســت که مــوزه ملک به عنوان 
مجموعه ای خصوصی در همســایگی موزه ملی چنین 
مشکلی ندارد. این دو، در بین دوستداران موزه، از لحاظ 
امنیت، فضای اختصاص داده به اشیا و شیوه نمایش هم 
مقایسه می شوند.  مدیر سابق اداره کل موزه ها در واکنش 
به این موضوع، راه حل را در تکنولوژی و بودجه می بیند: 
»موزه ملی به خاطر جذابیتش، بازدیدکنندگان زیادی 
دارد و راهنمایان همیشه نمی توانند همه سلایق را پوشش 
دهند. این موضوع را مي توانیم با راه اندازی تکنولوژی روز 
در این موزه حل کنیم. برای مثــال در موزه برلین و لوور 
برای معرفی آثار به بازدیدکنندگان، برای آثار مختلف ابزار 
الکترونیکی و گوشــی های هدفونی در نظر گرفته شده 
و بازدیدکنندگان بدون نیاز به راهنما و دردسر اطلاعات 
دقیق و کامل را درباره هر اثر تاریخی کسب می کنند. ما 
هم باید در موارد مختلف به همین سمت برویم. اگر چه 
این موضوع به بودجه کافی احتیاج دارد، اما به حل مشکل 

کمک   می کند. 
موزه ملی هنوز حریم ندارد

زخم دیگــری که چند وقتی یک بار ســر باز می کند 
این اســت که موزه ملی ایران به عنوان یکی از 14 موزه 
ثبت شده در فهرست میراث ملی که توسط آندره گدار در 
 سال 1316 ساخته شد، هنوز حریم مصوبی ندارد. هر چند 
این اتفاق برای دیگر موزه های تهران هم تکرار شده است، 
با این حال خطر ساخت وساز در اطراف این موزه همیشه 
در کمین بوده است. سابق بر این در حریم درجه یک موزه 
ملی قرآن کریم ساخت وساز انجام شد. این اتفاق در حالی 
افتاد که این موزه در فهرست میراث ملی به ثبت رسیده 
و یکی از ارزشمندترین موزه های قرآنی کشور محسوب 
می شود. به همین خاطر است که با وجود ساخت و سازی 
که گاه و بیگاه در حریم آثار تاریخی انجام می شود، فعالان 

میراث فرهنگی بر تعیین حریم این موزه ویژه اصرار دارند.
توحیدی درباره استاندارد موزه ها در ایران بار دیگر تأکید 
می کند: »حریم در گذشته مطرح نشده بود چون ساخت 
و ســاز به این حد نبود. در گذشته استانداردهای موزه ها 
به ویژه در موزه ملی رعایت می شــد، اما الان نمی شود از 
استاندارد مشخصی صحبت کرد. ما به شدت نیازمند این 
هستیم که استانداردها تعریف و ثبت شوند تا هم در موزه 
ملی و در همه موزه ها این استانداردها رعایت شوند. برای 

این کار باید ببینیم آنها که پیشرفته اند چه می کنند.«

شهروند| اگرچــه در اوایل دهه 70، عطش ورود 
به دانشگاه در بین جوانان به طور بی سابقه ای وجود 
داشت و بسیاری هم چندین سال از عمر خود را پشت 
سد کنکور گذراندند اما این اشــتیاق در اواخر دهه 
80 کمتر شــد و کار به جایی رسید که در سال های 
آغازین دهه 90، هر سال آمار بیشتری از صندلی های 
خالی مراکز دانشگاهی منتشر شد. گسترش مراکز 
دانشگاه آزاد اســلامی، پیام نور، علمی - کاربردی و 
مراکز غیرانتفاعی در شهرستان ها، زمینه را برای ورود 
همه متقاضیان به دانشگاه فراهم کرد و این درحالی 
اســت که مطابق آمار منتشره، علاقه به تحصیل در 
دانشگاه هم کاهش یافته است. در این رابطه، دیروز 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از 600 هزار صندلی 
خالی طی  سال جاری در دانشگاه های کشور سخن 
گفت.  »محمد فرهادی« که در نشست مشترک با 
روسای دانشگاه های استان خراســان شمالی و در 
شهر بجنورد ســخن می گفت، با اشاره به تبلیغات 
مراکز آموزشی و موسسات به منظور جذب دانشجو، 
گفت: »رشته محل و میزان ظرفیت رشته ها متناسب 
با نیاز دانشگاه ها و از طریق شورای گسترش وزارت 
علوم، تأیید خواهد شــد، زیرا ایجاد همه رشته ها در 
همه جا لازم نیســت، بنابراین باید در چارچوب ها و 
متناسب با نیاز منطقه و طرح آمایش سرزمینی مراکز 
آموزش عالی ساماندهی شود.« او ادامه داد: »با توجه به 
این که مراکز غیرانتفاعی باری را از دوش برمی دارند، 
به   همان میزان نیز باید تسهیلاتی برای آنان فراهم 
شــود تا با یکدیگر تجمیع شــوند و از ظرفیت های 
هم استفاده کنند.« وزیر علوم به وضع دانشگاه های 
غیرانتفاعی و آینده دانشگاه های علمی  - کاربردی 
هم اشــاره کرد: »در این سال ها به دلیل ساماندهی 
مراکز موجود، مجوز جدیدی به منظــور راه اندازی 
 مراکــز غیرانتفاعی داده نشــده  اســت و در مراکز 
علمی - کاربردی نیز بنا نداریم همه مقاطع تحصیلی را 
داشته باشیم.« در زمان دولت های نهم و دهم، دانشگاه 
پیام  نور با ســرعت فراوانی رشــته ها و مراکز خود را 
افزایش داد که همان سال ها انتقاد برخی کارشناسان 
آموزش عالی در کشور را به  همراه داشت. وزیر علوم 
هم در این باره با تأکید بر ضرورت بازگشت دانشگاه 
پیام نور به مسیر اولیه خود یعنی آموزش از راه دور، 
گفت: »این دانشگاه می تواند با تکنولوژی های جدید به 
صورت مجازی تعداد نامحدودی دانشجو داشته باشد. 
بسیاری از رشته ها بی رویه، بی منطق و نامناسب ایجاد 
شدند. طی بررسی ها اساسنامه و روش های آموزشی 
در دانشگاه پیام نور اصلاح می شود.« در ادامه، »هادی 
قوامی«، نماینده مردم اسفراین در مجلس هم با تأکید 
بر این که باید بر اساس سند آمایش سرزمینی عمل 
کنیم، گفت: »متاســفانه در سال های اخیر به دلیل 
تمرکز بیش از حد، توسعه نامتوازن اتفاق افتاده که 
اهداف نهایی توسعه را به ارمغان نیاورده است.« عضو 
هیأت علمی دانشــگاه فردوسی مشهد به گسترش 
بی رویه واحدهای دانشگاهی مختلف هم اشاره کرد 

و در این باره گفت: »گسترش این دانشگاه ها در همه 
نقاط درســت نبوده و به نوعی موازی کاری اســت. 
هنگامی که از مراکز غیردولتی دعوت به کار می کنیم 
و بخش خصوصی اقدام به ســرمایه گذاری می کند، 
نباید در مراکز دولتی با ایجاد رشــته های مشترک 

منابع موجود را اتلاف کرد.«
تناسب برقرار شود

نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شــورای اســلامی هم در گفت و گو با »شهروند«  از 
لزوم تناســب بین تعداد فارغ التحصیلان متوسطه 
و ظرفیت دانشــگاه ها ســخن می گویــد. »داوود 
محمدی« می گویــد: »در این مقطــع ما به لحاظ 
دانشگاه شرایط مناسبی داریم. اخیرا دانشگاه آزاد و 
پیام نور صندلی هایشان پر نمی شود. در استان ها و 
شهرســتان های مختلف هم واحدهای دانشگاهی 
زیادی داریم که درواقع دلیل پر نشــدن صندلی ها 
توسعه دانشگاه هاست.« او درباره وضع دانشگاه های 
کشور در آینده هم بر کیفیت بخشی تأکید می کند: 
 »اعتبار دانشگاه باید افزایش یابد و تناسب بیشتری 
بین تعــداد فارغ التحصیلان متوســطه و ظرفیت 
دانشگاه ها ایجاد شود. باید کیفیت بخشی به آموزش 
عالی صورت بگیرد.« محمــدی درباره برنامه های 
کمیســیون آموزش هم برای بهبود وضع آموزشی 
کشور به »شهروند« می گوید: »رشته های تحصیلی 
باید متناسب با نیازهای جامعه باشد. در کمیسیون 
مرتب داریم این موضوع را بررســی می کنیم. وزیر 
علوم هم با شرکت در کمیسیون به ما گزارش دادند 
و ما هم درحال بررســی برنامه های وزارت هستیم. 
خود وزارت علــوم هم در این زمینــه دغدغه دارد 
و تلاش های خوبی صورت داده  اســت.« این عضو 
کمیسیون آموزش معتقد اســت که در سال های 
گذشته برنامه ریزی مناسبی صورت نگرفته و توجه 
به آمارها نشده اســت و دلیل صندلی خالی را این 
بی توجهی می داند: »باید آمارهای مرکز آمار کشور 
در برنامه ریزی خود را نشــان بدهد که در سال های 
گذشــته متاســفانه کمتر به آن توجه شده است. 
هماهنگی بین آموزش و پرورش، وزارت علوم و مرکز 
آمار ایران باید بیشتر و جدی تر شود و این هماهنگی 
در برنامه ها خود را نشان دهد.« عضو فراکسیون امید 
در پایان با تأکید بر سه اصل »تناسب رشته ها با نیاز 
جامعه، کیفیت بخشی به رشته ها و دانشگاه ها و توجه 
جدی به ارزش های اخلاقی جامعه در دانشگاه ها« از 
لزوم توقف افزایش ظرفیت های دانشگاه های مختلف 
سخن می گوید. مســئولان آموزشی و برنامه ریزی 
وزارت علوم در دولت یازدهــم، بارها از تلاش خود 
برای بهبود وضع آموزشی دانشگاه ها سخن گفته اند. 
دیروز هم »وحید احمدی« معاون پژوهشی وزارت 
علوم، »ماموریت گرا کردن نظام آموزشی و تحصیلات 
تکمیلی، تنظیم نظــام بودجه ای و تــوازن توزیع 
اعتبارات را از راه های حصول بــه اعتدال و پایداری 

هرم آموزشی« عنوان کرد.

ک
بنا

: تا
س

عک
  

123456789101112131415

یسارکومدهاگراب1

راسگزارتسنونا2

اسمهنیگاخداجس3

ارسادزرباات4

وتربمهادتباا5

کماینگنلمفجن6

یریلیمیانوتاش7

لیلقترابعتضهن8

اکیلمدهتجمالا9

لاواساییروحس10

رنایربکباببی11

عمروقایسابل12

ارماتینوصماقا13

یدومعناتفمگیب14

امریشامویداتسا15


